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سرمقاله

در ســمیرم یــا شــهرضا نداریــم. حتمــاً کارمندهــای 
ســرخورده ادارات دولتی ســمیرم یا نهایتاً پارک های 
علــم و فنــاوری آن دوروبر شــده اند. یادم آمــد که چه 
نوجوانــان و جوانــان شــاد و دلخــوش و خجســته ای 
بودند و چه خجســته تر مــا بودیم که فکــر می کردیم 
در دشــت های زیبای ســمیرم می شود اســتارتاپ راه 

انداخت.
یــادآوری آن خاطــره باعــث شــد تــا بــرای جوانــان 
بندرعباســی  عاشــق اســتارتاپ بــا تلخی و روراســتی 
بیشــتری حرف بزنم. از این بگویم که اســتارتاپ زدن 
در بندرعباس تقریباً چیزی نزدیک به محال اســت. 
اگر هم ایــده ای دارنــد که بــا هزار دقــت و تأمــل آن را 
سنجیده اند و نیاز صددرصد واقعی شهرشان است 
نهایتاً بروند و از دل آن یک بنگاه کوچک و متوســط 
خلــق کنند تــا آخــر مــاه پولــی بگذارنــد جیب شــان. 
از آن گفتــم کــه ایــده  هرچقــدر درست شــان را روی 
مفهوم بلندپروازانه اســتارتاپ ســوار نکننــد و درگیر 
اســتارتاپ بازی و اکوسیستم اســتارتاپی نشوند، اما 
در آن روز بیشتر از این حرف زدم که می توانند همین 
حالا عطای اســتارتاپ را به لقایش ببخشند و بروند 
یک مهارت فنی یــا غیرفنی را در بالاترین ســطحش 
یــاد بگیرند و کارمند و حقوق بگیر شــرکتی شــوند که 

پول دارد و نیازمند مهارت تخصصی آنهاست.
ادامه در صفحه 7

گــزارش »کارنــگ« را دربــاره اوضــاع ناخــوش 
اکوسیستم اســتارتاپی تبریز می خواندم. بد ندیدم 
نقدی را که مدت هاســت به مفهوم اکوسیستم های 
شهرستانی دارم بنویسم؛ نقدی که بیشتر از اینکه 
متوجــه شهرســتان ها و قصــور آنهــا باشــد دربــاره 
عملکرد خود ما مرکزنشــین هایی اســت کــه در دهه 
1390 کمــی بیــش از انــدازه و البتــه خودخواهانــه از 

جذابیت استارتاپ گفته ایم.
دو ســال پیــش در رویــدادی در بندرعبــاس بــودم. 
رویــدادی دربــاره اکوسیســتم کارآفرینــی جنــوب 
بــود. آدم هایــی با همــان رؤیــای ســاخت اســتارتاپ 
نشســته بودند که من و یکی دو نفر دیگــر برای آنها 
از اکوسیســتم اســتارتاپی و فرصت هــای آن بــرای 

جنوبی ها بگوییم. 
موقعــی کــه می خواســتم اســایدهای ارائــه خــودم 
را آمــاده کنــم یــاد یکــی از روی جلدهــای هفته نامــه 
»شــنبه« افتــادم. فکــر می کنــم حوالی همان ســال 
1395 بود که تازه »شنبه« را راه انداخته بودیم. روی 
جلــدی بــود از تعــدادی جــوان و نوجــوان اصفهانی 
)یــا دقیق تــر بخواهــم بگویــم شــهرضا یــا ســمیرم( 
کــه در دامــان طبیعــت عکســی خنــدان انداختــه 
بودند و تیتر هم از رؤیای راه اندازی اســتارتاپ در آن 
جغرافیا می گفت. بــا خودم گفتم خدایــا یعنی الان 
آنهــا کجاینــد؟! چــون مطمئنم کــه هیچ اســتارتاپی 

استارتاپ در سمیرم: وقتی گول خوردیم 
و مهارت آموزی را فراموش کردیم!

رضا جمیلی

مدیر توسعه 
کسب وکار 

راه کار

سرمقاله
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خبر

7 میلیونی شدن نوبیتکس
تعــداد کاربران نوبیتکس در زمســتان ســال گذشــته به 6 میلیــون و اکنون با رشــد یک 
 crypto.com میلیونی در کمتر از سه ماه، به ۷ میلیون کاربر رســید. بر اساس گزارش
تعداد کاربران جهانی کریپتو در سال 2023 با افزایش 34 درصدی نسبت به 2022، به 

5۸0 میلیون نفر رسیده  بودند.
در ایران حداقل 13.5 درصــد ایرانیان در این بــازار فعال اند و در رتبه چهــارم دارندگان 

رمزارز به نسبت جمعیت در جهان قرار گرفته اند.
در گزارش سال 1400 اتاق بازرگانی تهران، تعداد ایرانیان فعال در بازار ارزهای دیجیتال 
12 میلیون نفر بوده است که می توان تعداد کاربر مستقیم و غیرمستقیم را  15 میلیون 

تخمین زد.

04

ابلاغ دستورالعمل فروش اینترنتی نان
اتــاق اصنــاف ایــران در راســتای ســاماندهی فــروش غیرحضــوری نــان، دســتورالعمل 
فــروش اینترنتی نــان را اباغ کرد. ایــن دســتورالعمل 3 مــاه به صورت آزمایشــی و پس 
از آن به صــورت قطعــی لازم الاجــرا خواهد بــود. براین اســاس، قیمت و وزن نــان مطابق 
نرخ نامه مصوب یا به صورت رقابتی، نرخ و مقدار انواع افزودنی به نان، هزینه خدمات 
فروش غیرحضوری، بســته بندی و حمــل و تحویل نان به صورت »توافقــی« بین نانوا و 
ســکو تعیین و به صورت شفاف و تفکیک شــده در صورت حســاب الکترونیکی فروش 
درج می شــود. بــرای رعایــت حقــوق مشــتریان حضــوری، امــکان فــروش غیرحضوری 
صرفاً بــرای نانوایی های مجهز به ســامانه نوبت دهی و اعام نوبت و متصل به ســامانه 

هوشمندسازی یارانه آرد و نان فعال می شود.

02

۳ میلیون درخواست صدور مجوز در درگاه ملی
امیر سیاح، رئیس مرکز بهبود محیط کسب وکار، از ثبت بیش از 3 میلیون درخواست 
صدور مجوز کســب وکار در درگاه ملی مجوزها خبر داد. به گفته او درخواســت صدور 
مجوز کســب وکار به صورت سیســتمی بررســی و در صورت داشــتن شــرایط مورد نیاز 

صادر می شوند.
او اعام کرد تقریباً تمامی دستگاه ها به درگاه ملی مجوزها پیوسته اند؛ تنها بخش هایی 
از قــوه قضاییه، فدراســیون های ورزشــی و ســازمان برنامــه  و بودجــه هنوز به ایــن درگاه 

اینترنتی نپیوسته اند.
همچنیــن برخــی از نهادهــا ماننــد وزارت علــوم و ارشــاد تمهیــدات لازم بــرای تبدیــل 

مجوزهای کاغذی به شناسه یکتا را فراهم نکرده اند.

03

الکامپ ۱۴۰۳ به تعویق افتاد
نمایشگاه الکامپ 1403، فقط با یک روز تعویق در روزهای 9 الی 12 تیرماه برگزار خواهد شد. 
رضا حیدری، دبیر نمایشگاه الکامپ 2۷، طی گفت وگویی تلفنی عنوان کرد که این رویداد با 
یک روز تعویق در روزهای 9 تا 12 تیرماه برگزار می شود. علی ابراهیم زاده، مدیر شرکت راهکار 
تجارت کوشا و مجری نمایشگاه، نیز ضمن تأیید بر اینکه این نمایشگاه با یک روز تعویق در 
روزهای 9 الی 12 تیرماه برگزار خواهد شد، در پاسخ به این سؤال که آیا شورای تأمین استان نیز 
با برگزاری الکامپ در تاریخ اعام شده موافق است، گفت: »ما با نمایشگاه بین المللی قرارداد 
داریم و خود نمایشــگاه مجوزهای برگــزاری را اخذ می کنــد.« کاوه ثروتی در نشســت خبری 
الکامپ به عنوان مدیر اجرایی الکامپ معرفی شد، ولی در تماس با خبرنگار کارنگ ضمن ابراز 
بی اطاعی از روند برگزاری الکامپ 1403 عنوان کرد که در این دوره از رویداد هیچ نقشی ندارد.

01
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پزشکی بود و تقریباً در تمام محوطه به جز اطراف سالن 
نمایشگاه حمل ونقل ریلی نشانی از آن نبود. حتی وقتی 
از غرفه داران می پرسیدید که نمایشگاه حمل ونقل ریلی 
کجا برگزار می شــود، پاســخ دقیقی دریافت نمی کردید. 
گاهی نیز شنیده می شد که الان زمان برگزاری نمایشگاه 
تجهیزات پزشکی اســت و نمایشــگاه حمل ونقل ریلی 
در این مــکان و تاریخ برگزار نمی شــود. با کلــی پرس وجو 
می شد فهمید که نمایشگاه این صنعت مهم در سالن 
۷، ۸ و 9 و 10 برگزار می شــود؛ یعنی فقط سه سالن. البته 
به طور دقیق تر دو سالن و نیم. چون فقط بخشی از سالن 
10 توسط غرفه ها پر شده بود و بقیه سالن خالی و تاریک 
بود. از دشواری پیدا کردن سالن ها و نبود اطاع رسانی در 
مورد سالن ها و کم رنگ بودن و گم شدن آن در نمایشگاه 
تجهیزات پزشــکی کــه بگذریــم، می رســیم بــه کیفیت 
حضور شــرکت های حمل ونقل ریلی در یکــی از معدود 
نمایشگاه های مرتبط با این صنعت. شرکت های حاضر 
اغلب در حوزه تجهیــزات و قطعــات ریل و قطــار بودند؛ 

نگاهی به 
یازدهمین 
نمایشگاه 
بین المللی 
حمل ونقل و صنایع 
ریلی تهران 

 جای خالی نوآوری 
در نمایشگاه حمل ونقل ریلی

یازدهمیــن نمایشــگاه بین المللی حمل ونقــل و صنایع 
ریلی تهران امسال نیز در محل نمایشگاه های بین المللی 
تهران برگزار شــد. این نمایشــگاه کــه از 29 اردیبهشــت 
تا یکــم خــرداد برگزار شــد تنهــا هفت مــاه بــا دوره قبلی 
فاصله داشــت؛ با این حال بســیاری از شرکت کنندگان 
معتقد بودنــد که این دوره نســبت بــه دوره دهم بســیار 
بهتــر بــود و شــرکت های این صنعــت حضــور پررنگ تر 
و برجســته تری داشــتند، امــا شــواهد روایــت دیگــری 
داشــتند. بــا ایــن حــال ایــن نمایشــگاه چندیــن چالش 
چشمگیر داشت؛ اول، به دلیل هم زمانی و هم مکانی این 
نمایشگاه با نمایشگاه تجهیزات پزشکی می توان گفت 
که تقریباً صنعت حمل ونقل ریلی در هیاهوی صنعت 
تجهیزات پزشــکی گم شــده بود. این موضوع بــه  قدری 
مشهود بود که بسیاری از بازدیدکنندگان گمان می کردند 
تاریخ یــا مــکان برگــزاری نمایشــگاه حمل ونقــل ریلی را 
اشتباه متوجه شــده اند، زیرا تمام مسیرهای منتهی به 
نمایشگاه بین المللی پر از بیلبوردها و تبلیغات تجهیزات 

دیدگاه

راضیه مینایی
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مروری بر نظرات 
موافقان و مخالفان 
تعطیلی شنبه ها

مجلس در جریان بررسی گزارش شور دوم کمیسیون اجتماعی درباره لایحه اصلاح ماده )۸۷( قانون مدیریت 
خدمات کشوری، پس از استماع نظر موافقان و مخالفان با پیشنهاد محمدرضا میرتاج الدینی، نماینده مجلس 

یازدهم مبنی بر تعطیلی پنجشنبه ها، با ۷۵ رأی موافق، ۱۳۲ رأی مخالف و پنج رأی ممتنع از مجموع آرای ۲۱۷ 
نماینده حاضر در جلسه مخالفت کرد و به این ترتیب تعطیلی پنجشنبه رأی نیاورد و مصوبه کمیسیون درباره 

تعطیلی شنبه تأیید شد.این لایحه با هدف کاهش ساعات کاری و افزایش روز های تعطیلی به دو روز در هفته 
از اسفندماه سال ۱۴۰۲ در دستور کار کمیسیون اجتماعی مجلس قرار گرفت و ابتدا روز دوم تعطیل در هفته 
را پنجشنبه در نظر گرفته بود؛ تصمیمی که به درخواست صریح فعالان بازار و وزارت امور خارجه تغییر کرد. نظر 

کارشناسی اتاق بازرگانی به عنوان متولی اصلی تجارت خارجی کشور این بود که اگر پنجشنبه ها تعطیل شود، 
در مجموع چهار روز تعطیلی با دنیا داریم که سالانه نزدیک به ۲۲ میلیارد دلار در مناسبات اقتصادی کشور تأثیر 

منفی می گذارد.

مخالفان تعطیلی 
شنبه با سیستم 

تجارت آشنایی ندارند

همین جمع اعام کرد وزارت امور خارجه با تحلیل و 
بررسی شــرایط اقتصادی، تعطیلی شنبه را به دولت 
پیشــنهاد داده و در این بــاره همســو بــا نظــر بخــش  

خصوصی و اتاق بازرگانی است.
صادقی با بیان اینکه اضافه شدن روز های پنجشنبه 
بــه ایــام تعطیلــی پایــان هفتــه کشــور، بــرای بخــش 
اقتصاد و تجارت کشور زیان به همراه خواهد داشت 
و عاملی بازدارنده برای سرمایه گذاری است، تصریح 
کرد که وزارت امور خارجه، تعطیلی جمعه و شنبه را 

به دولت پیشنهاد داده  است.

 مخالفان تعطیلی شنبه چه 
می گویند؟

محمدرضــا میرتاج الدینــی در گفت وگــو بــا »راه 
پرداخت« ابتدا به دعوای تعطیلی شنبه یا پنجشنبه 
از منظــر اقتصــادی و تجــاری نــگاه کــرده اســت. او 

از نظر اتــاق بازرگانی ایــران، با توجه به شــاخص های 
اقتصادی کشــور و ارتباط ما با کشــور های همسایه و 
اعمال تحریم هایی که ما را مجبور به انجام تعامات 
اقتصــادی و بانکــی بــا چندیــن واســطه می کنــد و 
نمی توانیــم ماننــد ســایر کشــور ها کار هــای روتیــن و 
مناســبات بانکی مان را انجــام دهیم، ضــرر تعطیلی 
پنجشــنبه ها بیش از اینها هم خواهد بــود؛ بنابراین 
اتــاق بازرگانــی پیشــنهاد مشــخصی بــرای تعطیلــی 

شنبه به جای پنجشنبه داشت.
این درخواســت اتــاق بازرگانی در نامه هایی به ســران 
کشــور اعــام شــد. رئیــس اتــاق ایــران در نامه هــای 
جداگانه به دفتر مقام معظــم رهبری، رئیس جمهور 
یــزی و همراهــی بــرای  و رئیــس مجلــس، برنامه ر
مطابق سازی تعطیات آخر هفته با تعطیات جهانی 

را خواستار شده بود.
اوایل اردیبهشــت ماه وزارت امــور خارجه هم تحلیل 
مشــابهی ارائــه داد. اگرچــه ســخنگوی وزارت امــور 
خارجــه در روز هــای گذشــته گفتــه کــه پیشــنهادی 
برای تعطیلی شــنبه ها یا پنجشــنبه ها نداشتیم، اما 
در هفته نخســت اردیبهشــت ماه محمداســماعیل 
صادقــی، معــاون اداره گذرنامــه و روادیــد وزارت امور 
خارجــه نشســتی بــا جمعــی از فعــالان اقتصــادی 
بخش  خصوصی در اتاق بازرگانی تهران داشت و در 

تنظیمگری
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اکوسیستم

تبریزی ها از چالش های
 اکوسیستم در این 
شهر می گویند

مفهوم »اکوسیستم استارتاپی« از دهه ۹۰ شمسی در ایران شروع به شکل گیری کرد و همزمان با 
آغاز این مفهوم، استان آذربایجان شرقی و به طور خاص شهر تبریز نیز از اولین مناطقی بودند که اکوسیستم 

استارتاپی خود را راه اندازی کردند.
شهر تبریز شروع خوبی در راه اندازی اکوسیستم استارتاپی خود داشت و توانست با موفقیت یکی از نخستین 

استارتاپ ویکند های کشور را برگزار کند، اما آنچه امروز با گذشت حدود یک دهه از تشکیل اکوسیستم 
استارتاپی تبریز شاهد هستیم به گفته فعالان آن، به قوت سال های گذشته نیست و روزهای خوبی را سپری 

نمی کند.

پیشرفت 
استارتاپ های تبریزی 

پس از مهاجرت

تهران و بســیاری از آنها نیز به کشورهای دیگر از جمله 
ترکیه مهاجرت می کنند.

 بیگانگی با مفهوم سرمایه گذاری 
خطرپذیر

عبــاس باغبــان، هم بنیان گــذار و مدیرعامــل شــرکت 
معمــاران داده کــه در تبریــز فعالیــت می کنــد، ابتــدا 
شــرایط تبریز را از لحاظ وجود خانه های خــاق و مراکز 
رشــد تشــریح کرد: »در تبریــز چنــد مرکز رشــد و پارک 
علم و فنــاوری به عــاوه پردیس فناوری دانشــگاه تبریز 
وجود دارد که بیشــتر خدمات شــان فراهم کردن مکان 
کار و حمایت هــای معنــوی اســت. چند شــتاب دهنده 
تخصصی دیگر هم وجود دارد که زیر نظر دانشــگاه ها 
فعالیت می کنند، مانند شهرک فناوری خودرو و مراکز 

رشد زیر نظر دانشگاه علوم پزشکی.«
او ادامه می دهد: »اما یکی از مهم ترین زیرساخت هایی 
کــه یــک اکوسیســتم اســتارتاپی بــه آن نیــاز دارد، 
ســرمایه گذاران خطرپذیــر هســتند. در شــرایط امــروز 

کارنگ در راســتای بررســی عدم موفقیت اکوسیســتم 
اســتارتاپی تبریــز بــا افشــین مهــدی زاده، رئیــس 
هیئت مدیره شرکت ابتکار فناوری نوین؛ عباس باغبان، 
هم بنیان گــذار و مدیرعامــل شــرکت معمــاران داده؛ 
ســینا نویدی، راهبر آژانس برندینگ راجینا و احســان 
عبدی پــور، از فعــالان اکوسیســتم اســتارتاپی تبریــز 
گفت وگــو کرده اســت. با بررســی نظــرات این فعــالان و 
کارشناســان اکوسیســتم اســتارتاپی تبریــز، می تــوان 
پنــج چالــش عمــده را بــرای شــرایط پیــش آمــده بــرای 
اکوسیســتم اســتارتاپی ایــن شــهر برشــمرد: 1.همــراه 
نبودن دولت بــرای ایجاد فضاهــای نوآوری، یــا به دیگر 
ســخن، همراه نبــودن اســتانداری و شــهرداری تبریز با 
فعالان اکوسیستم استارتاپی تبریز 2. عدم سهولت در 
همکاری اکوسیســتم اســتارتاپی با دانشگاه های شهر 
تبریز 3. نبود ســرمایه گذاران خطرپذیر در این شهر 4. 
عدم فرهنگ سازی مناسب در اکوسیستم استارتاپی 5. 

جزیره ای عمل کردن استارتاپ ها
فعالان این حوزه معتقد هستند که مسائل یاد شده تا 
حدودی تحت تأثیــر فضای اقتصــادی تبریز که متکی 
به صنایع اســت، به وجود آمده اند. به گفته آنها توجه 
سرمایه گذاران این شــهر همچنان روی اقتصاد آفاین 
متمرکــز اســت و ایــن موضــوع باعــث بی توجهــی بــه 

قابلیت های اقتصاد دیجیتال شده است.
در نهایت شــرایط بــه وجــود آمــده منجر بــه مهاجرت 
بسیاری از استارتاپ ها از این شــهر شده است. برخی 
از نیروها و فعالان اکوسیســتم تبریز بــرای ادامه کار به 

 بهناز
ملکی
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حمایتازنیروهای
تعدیلشدهفلایتیو

یافرصتیبرایبرندسازی؟
یکی از ترندهای شبکه اجتماعی لینکدین فارسی در هفته گذشته، تعدیل نیروی گسترده شرکت فلایتیو 

بود. براساس اطلاعات منتشرشده، فلایتیو ۳۰ نفر از نیروهای خود را تعدیل کرده و خبر این اتفاق را نیمه شب به آنها 
اعلام کرده است. این تعدیل نیرو در حالی اتفاق افتاد که هفته گذشته »کامیار ایرانی«، مدیرعامل فلایتیو همراه 

با مدیران فنی، مالی، مارکتینگ و منابع انسانی این مجموعه استعفا داده بودند؛ استعفایی که حالا نیروهای 
تعدیل شده فلایتیو در متن مشترکی که منتشر کرده اند، دلیل آن را دخالت های بیجای هلدینگ سرمایه گذار مطرح 

می کنند. در این متن آمده است: »با این استعفاهای ناگهانی، اول سکوت سنگینی بر فضای فلایتیو حاکم 
شد و بعد صدای اعتراض ها شنیده شد و درست در ساعت سه نیمه  شبی غمبار، خبر تلخ تعدیل مثل یک زلزله مهیب، 

این خانه شاد را برای ما ویران کرد.« در حال حاضر هلدینگ »ارنیکا« ۷۰ درصد از سهام شرکت فلایتیو را که در حوزه 
گردشگری فعالیت می کند در اختیار دارد و هلدینگ سرمایه گذار این مجموعه است.

علمــی و مطالعه شــده هیئت مدیــره در امــور اجرایی 
محوله توســط تعدادی از همــکاران خــود در ماه های 
گذشــته تصمیــم بــه قطــع همــکاری بــا برخــی از 
مدیــران اجرایــی گرفــت. حقانیــت و صحــت اجرای 
این تصمیــم ســخت، ولی مهم بــا فروش چشــمگیر 
100درصــدی شــرکت فقط طــی چنــد روز از خــروج و 
تغییر سیاست های اجرایی این نفرات بود که همین 
عدد به  خودی خود بیانگر دلیل این تصمیم است.«

ایــن بیانیــه از تعدیــل نیروهــای خــود به عنــوان یک 
تصمیــم اســتراتژیک ســخت یــاد کــرده و آن را لازمه 
رشــد پویــا و انقابــی فایتیو دانســته و گفته اســت: 
»این شــرکت در شــرف تجربه رشــدهای چشمگیر و 

ورود به بازارهای جهانی و همین طور IPO است.«
فایتیــو در پایــان ایــن بیانیــه ضمــن بیــان اینکــه از 
هرگونه ورود به حاشیه خودداری می کند، می افزاید: 
»فایتیــو در فرهنــگ عمیــق ســازمانی خــود انجــام 
تعهــدات مالــی بــه پرســنل شــریف خــود را در تمــام 
ســال های اخیر بدون کوچک ترین تأخیر انجام داده 
و همین رفتار در ارائه خدمات شــفاف و صادقانه را با 
همکاران و شــرکای تجاری خود و بالاخص مســافران 
خود داشته و این فرهنگ و وظیفه عمیقاً در فایتیو 

نهادینه بوده و ماندگار است.«

 حمایت یا فرصتی برای برندسازی
یکی از حواشــی دیگــر که در ماجــرای تعدیــل نیروی 

 ادعای رشد فروش ۱۰۰درصدی 
فلایتیو بعد از خروج مدیران

از ســوی دیگــر، شــرکت فایتیــو در بیانیــه ای کــه روز 
هفتــم خردادماه منتشــر کرده، نوشــته اســت: »این 
شــرکت در راســتای عــدم تحقــق برخــی از انتظارات 

نگاهی به ماجرای 
تعدیل نیروی گسترده 
فلایتیو و حواشی آن در 
لینکدین 

 رضا
امیرزاده

سهیل عظیمی، مدیر برند کارفرمایی و 
تجربه همکاری دیجی کالا

برندکارفرمایی
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گســترده فایتیو رخ داد، واکنش مختلف کاربران در 
شــبکه  اجتماعــی لینکدین بــه موضوع درخواســت 
برخی از مدیران از نیروهای تعدیل شده فایتیو برای 

ارسال رزومه و همکاری بود.
به طور طبیعــی اخراج یــا تعدیل یــک نیــرو می تواند 
باعث ایجاد شرایط سخت روحی و حتی مادی برای 
هر فردی باشد. پس از انتشــار خبر تعدیل 30 نفر از 
نیروهای فایتیو، همراه با همدردی برخی از کاربران، 
موجی از درخواست ها از سوی مدیران کسب وکارهای 
مختلف برای این افراد در فضای عمومی منتشر شد 
که از آنها برای ارســال رزومه و همــکاری در مجموعه 

خودشان دعوت کرده بودند.
برخی از کاربران از این اتفاق به عنوان یک همدردی 
دســته جمعی یــاد کــرده و آن را ســتایش کردنــد، 
اما برخــی دیگــر بــاور دارند بــا توجه بــه اینکــه افراد 
بسیاری در حال حاضر، شرایطی مشابه با نیروهای 
تعدیل شــده فایتیــو دارنــد،  این گونــه اقدامــات در 
فضــای عمومــی شــبکه های اجتماعــی در برخــی 
موارد شــائبه برانگیز است و چه بســا افرادی به نیت 
برندســازی برای خود و مجموعه شــان اقــدام به ارائه 
چنین درخواست هایی کنند و شــاید پیشنهاد آنها 
در حــد همیــن درخواســت برای ارســال رزومــه باقی 

بماند.

 چه تعداد از پست های حمایتی به 
استخدام ختم می شود؟

ســهیل عظیمــی، مدیــر برنــد کارفرمایــی و تجربــه 
همــکاری دیجــی کالا، در بخشــی از گفت وگویــی کــه 
با ســایت رویداد برند کارفرمایی داشــته، درباره موج 
به راه افتاده درخواست رزومه از نیروهای تعدیل شده 
فایتیو می گوید: »در نهایت باید بررسی کرد که چه 
تعداد از این پســت های حمایتی به اســتخدام ختم 

می شود. 
اگر امــکان جــذب این افــراد وجود داشــته باشــد که 
اقدام به شــدت خوبــی اســت و می تواند بــه افزایش 
برند کارفرمایــی هم منجر شــود، اما مشــکل ممکن 
است جایی آشکار شــود که این جمع آوری رزومه ها 
نمادین باشــد و بعدتر بــا آنها تماس گرفته نشــود یا 
آنها را استخدام نکنند. در این صورت نیروی کار بار 
دیگر احســاس نامطلوبــی را تجربــه می کنــد؛ اینکه 
همه ســازمان ها مثــل هســتند و بازار ســالمی وجود 

ندارد.«

 موضوع غلط بودن یک استراتژی 
است

بهنام نجاری، معاون منابع انســانی گروه اسنپ نیز 
در گفت وگوی خود با ســایت رویداد برنــد کارفرمایی 

بیان می کند: »هدف شــرکت هایی که بــرای دریافت 
رزومه هــا اعــام آمادگــی کرده انــد تقویــت برندینگ 
اســت و آنهــا برخــی کاندیداهــا و کارجویان کــه برای 
استخدام در شرکت ها آماده تر هســتند را مورد ظلم 
قرار داده انــد.  امــا در نظر گرفتــن این افراد بــه عنوان 
کاندیدا بــه خودی خود مشــکلی نــدارد.« نجــاری با 
اشــاره به تجربه ای که ســایر برندها مانند دیجی کالا 
و علی بابا در زمینه تعدیل نیرو داشــته اند، اما خللی 
در برنــد کارفرمایی آنهــا ایجاد نشــده، می گوید:  »در 
رابطــه با مــورد اخیــر فایتیو موضــوع کمــی متفاوت 
اســت. اینکه بــا چنیــن اتفاقی در بــازار بدنام شــوید 
و مطالــب منفی زیادی دربــاره پایبند نبودن شــما به 
تعهدات تان نوشــته شــود برای کســب وکار خیلی بد 
اســت. موضوع تعدیــل نیرو نیســت؛ موضــوع غلط  
بــودن یــک اســتراتژی اســت و تــداوم این اســتراتژی 
باعث می شود باز هم شاهد چنین اتفاقاتی در سایر 

شرکت ها یا هلدینگ ها باشیم.«
او اضافــه می کنــد: »ســال گذشــته همین برهــه  بود 
که اعــداد خــارج از عــرف از ســمت برخی شــرکت ها 
برای جذب ارائه می شد. شاید کسی در ایران حقوق 
ماهانــه 15 هــزار دلاری نداشــت امــا از ســوی برخــی 
شــرکت ها به عنوان ترفند چنین رقم هایی پیشنهاد 
می شــد، اما همان شرکت ها نتوانســتند یک ماه هم 

آن را پرداخت کنند.«

 درس هایی که باید گرفت
بهنام نجــاری در بخش دیگــری از صحبت های خود 
تأکیــد می کنــد: »درســی کــه می تــوان از این دســت 

اتفاقــات گرفــت، توجــه بــه آماده ســازی 
اگــر شــرکت  اســت. حتــی  افــراد 

می خواهــد افــراد را تعدیــل کنــد، 
حداقــل کاری کــه باید انجــام دهد، 

اطاع رسانی درباره علل این تعدیل 
به آنهاست.«

او بــا تأکیــد بــر اینکــه کســب وکار باید 
دلیــل تعدیــل را بــرای کارمنــدش 

بازگــو کنــد یــا بــه او کمــک کنــد 
کار جدیــدی بــرای خــودش 

پیــدا کنــد، می گویــد: »ایــن 
همان اقدامی اســت که 

علی بابــا و دیجــی کالا 
در آن برهــه بــرای 
کاهــش آســیب ها 
دادنــد.  انجــام 

دربــاره  نمی دانــم 
اطاع رســانی های یک بــاره در 
نیمه شب چه می توان گفت؟«

عظیمی: 
در نهایت 

باید بررسی 
کرد که چه 

تعداد از این 
پست های 

حمایتی به 
استخدام 

ختم می شود 
مشکل 

ممکن 
است جایی 

آشکار شود 
که این 

جمع آوری 
رزومه ها 

نمادین باشد

 بهنام نجاری
معاون منابع 
انسانی گروه اسنپ



20
مـــه  هفته نا
کارنـــــــــــــــگ
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گفتوگو

انگیزهورودهلدینگهای
صنعتیبهفضاینوآوری،
قانونجدیدمالیاتیاست

سرمایه گذاری های اخیر برخی از شرکت های بزرگ صنعتی در حوزه اقتصاد نوآوری کشور، یکی از مهم ترین 
اتفاق های این حوزه در سال ۱۴۰۲ بود که به گفته برخی از فعالان حوزه نوآوری می تواند باعث ایجاد تغییرات مثبتی در این 

فضا شود. از سویی برخی دیگر فضای متفاوت اکوسیستم نوآوری با صنعت را یکی از چالش های پیش روی این جریان 
عنوان می کنند که در صورت عدم مدیریت صحیح  می تواند آسیب زننده باشد. اما سؤالی که در این میان پیش می آید 

این است که انگیزه این هلدینگ ها از ورود به این فضای جدید چیست؟ آیا آنها به این باور رسیده اند که در آینده اقتصاد 
دیجیتال نقش پررنگی خواهد داشت و باید زمین بازی خود را توسعه دهند؟

در اســتارتاپ ها بیــان کرد کــه داشــتن انعطــاف در برابر 
کســب وکارها یکی از ویژگی های مهم برای صندوق های 
ســرمایه گذاری خطرپذیــر اســت، بــه ایــن دلیــل کــه هر 
استارتاپی مسیر خاصی دارد و با کارهای پروژه ای متفاوت 
است. او در این باره گفت: »باقی ماندن این هلدینگ ها 
در اکوسیســتم به عنوان بازیگر اثرگذار نیازمند فعالیت 
بلندمــدت اســت و بایــد دیــد مدیــران ایــن مجموعه ها 
حوصله دارند کــه خارج از محــدوده این مشــوق قانونی 
فعالیت کننــد یا نــه. ایــن هلدینگ ها بــا وجود داشــتن 
سرمایه کافی در این سال ها سرمایه گذاری نکردند و حالا 
که به این فضا وارد شدند ما استقبال می کنیم، اما برای 
تصمیم گیری در این  خصوص که آیا بازیگر تأثیرگذاری 

هستند یا نه، باید صبر کرد.«

 شرکت های الهام بخش در سال 
گذشته

زرنوخی در بخــش دیگری از ایــن گفت وگو  در پاســخ به 
این ســؤال که در ســال 1402 فعالیت کــدام مجموعه ها 
برایــش الهام بخــش بــوده، از دو شــرکت »ســیناژن« و 
»گلرنــگ« نــام می بــرد و می گویــد: »شــرکت دارویــی 
ســیناژن کــه از ســال 13۷3 در حــوزه محصــولات 
زیست شناســی مولکولــی، زیســت داروها و 
تشــخیصی فعالیت دارد، بعد از دوران کرونا با 
شــتاب دهنده ســیناپس زنجیــره ارزش خــود را 

گسترش داد.
او ادامه داد: »در یک سال گذشته این شرکت که 
در حوزه بایوتکنولوژی فعال است برای من جذاب 
بــوده اســت. به تازگی هــم شــرکت ســرمایه گذاری 
جدیدی راه اندازی کرده اند و هر روز خبر دستاوردهای 

جدیدی منتشر می کنند. «

رضــا زرنوخــی، مدیرعامــل صنــدوق مالــی توســعه 
تکنولوژی ایران که یکی از چهره های شناخته شده حوزه 
سرمایه گذاری خطرپذیر در فضای نوآوری کشور است، 
در گفت وگویــی با اســتودیو راه کار در حاشــیه اینوتکس 
2024 انگیــزه ورود هلدینگ هــای صنعتــی بــه فضــای 
نوآوری را قانــون جدید مالیاتی عنوان می کنــد. او در این 
خصوص توضیح می دهد: »براساس تجربه، کسانی در 
صنعت صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر پایدار هستند 
که ذهنیت کار بلندمدت و حوصله کافی بــرای ارتباط با 
کارآفرینان اســتارتاپی و نوآوران داشــته باشــند. اگر این 
شــرکت ها صرفاً برای اســتفاده از مزایای اعتبار مالیاتی 
ســرمایه گذاری در کســب وکارها وارد ایــن حــوزه شــده 
باشند، شاید پنج سال آینده خبری از این هلدینگ ها و 

سرمایه گذاری هایشان نباشد، چون انگیزه ماندن در 
این فضا را ندارند.«

بر اساس قانون جهش تولید دانش بنیان، شرکت ها 
می توانند بخشی از مالیات قطعی خود را در راستای 

فعالیت های مرتبط با تحقیق و توسعه و سرمایه گذاری 
هزینه کنند و با ارائه مدارک مالیات مرتبط را نپردازند.

 ضرورت داشتن 
فعالیت بلندمدت

مدیرعامــل و عضــو هیئت مدیره 
توســعه  مالــی  صنــدوق 

تكنولــوژی ایــران در ادامــه 
صحبت هــای خــود دربــاره 
هلدینگ هــای  ورود 
فضــای  بــه  صنعتــی 
نــوآوری بــا توضیــح فضــا 

و مســیر ســرمایه گذاری 

رضا زرنوخی، مدیرعامل 
صندوق مالی توسعه 
تکنولوژی ایران در حاشیه 
اینوتکس ۲۰۲۴ مطرح 
کرد

مریم 
آزادی طلب
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سویههایتاریکو
روشنکاربرد

هوشمصنوعی
هوش مصنوعی، همان سان که فرصت هایی ارزشمند فراهم می  کند، خطرهای چشمگیری نیز به 

همراه دارد. قدرت هوش مصنوعی در کنار قابلیت های محاسباتی، بر پایه داده هایی انبوه است که در اختیار 
می گیرد. هر کشوری که به شکلی جداگانه و با جریان های محدود داده ها کار می کند، در بیشینه ساختن 

توانمندی فناوری خود ناکام می ماند. با این حال سیاست های بومی سازی داده ها از سال ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۱ در سراسر 
جهان دوبرابر سخت گیرانه تر شده و همکاری های فرامرزی را محدود کرده است. هوش مصنوعی در حال تبدیل 

شدن به بخشی مهم از زیرساخت جهانی است و غرب باید برای اطمینان یافتن از اداره دموکراتیک و دسترسی 
باز به آن، به سرعت و یکپارچه عمل کند. ایالات متحده برای توسعه قوی ترین الگو های هوش مصنوعی در 

بخش های سیاست های اشتراک گذاری داده، باید مشوق همکاری با سایر کشورهای هم پیمان ازجمله هند، 
سنگاپور، ژاپن، کره جنوبی و کشورهای اروپایی باشد تا بتواند فناوری هایی نوآورانه خلق کند.

هیچ کشور یا سازمان پژوهشی نیست. هوش مصنوعی؛ 
صنعتی که در خدمت زنجیره های تأمین جهانی است، 
بدون جریان پیوســته داده ها نمی تواند سودمند باشد. 
چهارچوب های گوناگون حق انتشار در برنامه ها موجب 
ناکارآمدی شده و کسانی را که دسترســی آزاد به داده ها 
دارند بر دیگران ترجیح می دهد. عاوه بر این هزینه های 
ســازگاری و پیچیدگــی کارهــا بــر پایــه مقــررات داده ها و 
الزامــات حاکمیتــی افزایــش می یابــد کــه بــه توانمندی 
اقتصاد نوآوری آسیب می زند. نیازی نیست که دولت ها 

 چیزهای زیادی را می تــوان از قانون حاکمیــت داده اروپا 
که در سال 2022 از ســوی اتحادیه اروپا تصویب شد، به 
دست آورد که به اشــتراک گذاری داده ها را در کشورهای 
عضو برای بیشــینه کردن منافع شــهروندان و مشــاغل 
خود تســهیل می کند. اشــتباه در یافتن مســیر درست 
منجر به کم اثر شدن هوش مصنوعی می شود. داده های 
انباشته و دور از دسترس برای مدل هایی که درگیر موضوع 
تغییرات اقلیمی اند حکم اعدام بی درنگ را دارد. داده ها 
و نوآوری های پزشکی و مراقبت های بهداشتی محدود به 

 هوش مصنوعی
 و جنگ سرد دیجیتال
)بخش آخر(

هوشمصنوعی

 مهران
امیری


